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Гіпакрат
Галоўная старонка 

сайта БДУКіМ  
распавядае 

пра засцярогу 
ад каранавіруса.

“...ars longa”
Каранавірус —  каранавірусам. але вучыцца 
ўсё адно трэба. Многія вышэйшыя навучаль- 
ныя ўстановы Беларусі сёння адмянілі лек- 
цыйныя і семінарскія заняткі, каб пазбегнуць 
сітуацый са знаходжаннем вялікай колькасці 
людзей у адным месцы ў закрытых памяш- 
каннях. Яны таксама актыўна задзейнічаюць 
новыя формы анлайн-навучання, звязваючы- 
ся са студэнтамі пры дапамозе Skype, Viber, 
Zoom, Moodle i іншых інтэрнэт-платформ, не 
кажучы ўжо пра звычайныя сацыяльныя сеткі 
ды мэсэнджары. “К” вырашыла даведацца, 
што з гэтай нагоды адбываецца ў сталічных 
ВНУ сферы культуры.

Юрый ЧАРНЯКЕВІЧ

“УДАЛЁНКА”
Ў ALMA MATER

Дарэчы, гэтая тэма ака- 
залася блізкай мне не то- 
лькі з журналісцкага бо
ку — з нядаўняга часу я 
сам выкладаю ў Беларус- 
кім дзяржаўным педага- 
гічным універсітэце імя 
Максіма Танка, таму пра 
пераход студэнтаў і вы- 
кладчыкаў на новыя фор
мы работы пры дапамозе 
інтэрнэта ведаю, што на- 
зываецца, не з чужых сло- 
ваў.

Скажам, яшчэ ў мінулы 
панядзелак у мяне адбы- 
лася звычайная рэальная 
пара ў студэнтаў, якія хоць 
і былі ў масках — праўда, 
не ўсе, — але актыўна ад- 
казвалі на пытанні, пісалі 
кантрольны тэст, высту
пал! перад сваімі калегамі 
з прэзентацыямі па новых 
тэмах — карацей, праца- 
валі напоўніцу. I ўсё ішло 
наладжаным чынам, як і 
тыдзень, і месяц назад... А 
ўжо ў аўторак, завітаўшы 
ў адзін з карпусоў сваёй 
alma mater, я быў агалом- 
шаны заявай сустрэтага 
вахцёра, што ўсе заняткі ў 
студэнтаў адменены: маў- 
ляў, недзе ў кагосьці пад- 
азраюць каранавірус, таму 
на 14 дзён усе сышлі на 
каранцін.

Вось так са звычай- 
ных метадаў навучання

мне прыйшлося ў хуткім 
тэмпе перайсці на формы 
анлайн-работы са студэн- 
тамі. Балазе, і ў аўторак, 
і ў сераду на сайце БДПУ 
былі зладжаны вэбінары 
па арганізацыі ўзаема- 
дзеяння студэнтаў праз 
сістэму дыстанцыйнага 
навучання Moodle і вэбі- 
нар, дзе расказвалася, як 
ладзідь анлайн-мерап- 
рыемствы на платформе 
BigBlue Button. Выклад- 
чыкі ўніверсітэта маглі 
задаваць удакладняльныя 
пытанні спікерам у рэаль- 
ным часе і, натуральна, 
завальвалі іх сваімі пы- 
таннямі, бо для многіх, як 
і для мяне, падобныя сіс- 
тэмы былі яшчэ ў навінку.

Таму мінулы і тэты ты
дзень прайшоў у мяне пад 
знакам сістэмы Moodle, 
якую прыйшлося выву- 
чыць, што называецца 
ад А да Я ў вельмі хуткім 
тэмпе. Дарэчы, у тым мне 
вельмі дапамагла жон- 
ка (таксама выкладчыца, 
якая яшчэ колькі гадоў та
му пачала працаваць у гэ
тай сістэме), выказваючы 
свае неацэнныя парады па 
арганізацыі анлайн-наву
чання аўтарытэтна і з ве- 
даннем справы.

Карацей кажучы, ужо 
ў чацвер — усяго праз два 
дні пасля апошняй рэаль- 
най пары! — мне ўдало- 
ся зладзіць сваю першую 
віртуальную лекцыю для 
студэнтаў, якія чакалі за- 
няткаў перад камп’юта- 
рамі і ноўтбукамі — хто

Як вучацца 
ў  віртуальнай 
рэальнасці 
творцы

ў інтэрнаце, хто дома, у 
сваіх бацькоў. Магчыма, 
першыя заняткі ў анлайн 
версіі прайшлі не зусім 
гладка — як кажуць бела- 
русы, першы блін — са- 
баку, — але працэс усё ж 
пайшоў і наступныя пары 
былі цапкам адпаведныя 
маёй задуме і склаліся, на 
мой погляд, досыць па- 
спяхова.

Натуральна, што ўсе 
гэтыя, пералічаныя мной 
цяжкасці новых фор- 
маў работы, сёння пера- 
жываюць і студэнты ды 
выкладчыкі вышэйшых 
навучальных устаноў ку
льтуры Беларусі. Да таго 
ж, калі казаць пра Бела- 
рускую дзяржаўную ака- 
дэмію музыкі і Беларус- 
кую дзяржаўную акадэмію 
мастацтваў, там навучан- 
не ў фармаце анлайн не 
заўсёды можна зладзіць. 
Ане пра ўсе па-парадку.

ЭКЗАМЕНЫ: 
РЭАЛЬНА 
ЦІ АНЛАЙН?

На галоўнай старонцы 
інтэрнэт-сайта Беларус- 
кага дзяржаўнага ўніверсі- 
тэта культуры і мастацтваў 
кожнага наведвальніка 
перш-наперш сустракае 
інфармацыя пра тое, як 
засцерагчыся ад каранаві- 
руса: трэба мыць рукі, ка- 
рыстацца антысептыкамі, 
пазбягаць кантактаў ды 
людных месцаў.

Усё тое падаецца сён
ня абсалютна звычайным: 
пра гэта гавораць па тэле- 
бачанні, на радыё, пішуць 
у газетах і на інтэрнэт- 
парталах. Але, натураль
на, у сувязі з падобнымі 
абмежаваннямі многія
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ня форуму арганізатары 
абяцаюць паведаміць па- 
зней.

— Гэта цалкам зразу- 
мела, бо сёння ладзіць не- 
йкую маштабную навуко- 
вую канферэнцыю наўрад 
ці мэтазгодна, — патлума- 
чыў “К ” першы прарэк- 
тар БДУКіМ па навуковай 
рабоце, кандыдат філа- 
софскіх навук, прафесар 
Віктар Языковіч. — Таму 
мы цяпер адмаўляемся ад 
правядзення падобных 
мерапрыемстваў, пера- 
носячы іх на больш позні 
тэрмін.

Я к кажа Віктар Робер- 
тавіч, аўдыторных занят- 
каў у студэнтаў на сёння 
не праводзіцца, арганіза- 
вана індывідуальнае на- 
вучанне, а таксама наву- 
чанне з выкарыстаннем 
найноўшых інфармацый- 
ных тэхналогій.

Што да размеркаван- 
ня, дык яно, хутчэй за ўсё, 
адбудзецца напрыканцы 
красавіка.

— Ніхто са студэнтаў не 
застанецца без размерка- 
вання, — запэўніў Віктар 
Языковіч. — А форму пра
вядзення залікаў і экзаме- 
наў — у рэальнасці яны 
пройдуць ці праз інтэр- 
нэт, — мы, напэўна, бу- 
дзем яшчэ абмяркоўваць, 
зыходзячы, зразумела, з 
той эпідэміялагічнай сі-
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БЕААРУСКАЯ ДЗЯРЖАУНАЯ 

АКАДЭМІЯ МАСТАЦТВАЎ
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Паведамленні пра адмену лекцыйных заняткаў 
і канцэртаў на сайце БДАМ.

Акрамя таго, як паведам- 
ляецца на партале БДАМ, 
менавіта ў мэтах забеспя- 
чэння мер па прафілак- 
тыцы распаўсюджвання 
інфекцыі, выкліканай 
каранавірусам, XI Між- 
народная навукова-пра- 
ктычная канферэнцыя 
“Дзяржава і творчая асо- 
ба” перанесеная з 10 кра
савка  на 22 траўня 2020 
года.

Па словах рэктара 
БДАМ, кандидата мас- 
тацтвазнаўства Міхаіла 
Баразны, з 7 па 30 краса- 
віка ў БДАМ лекцыйныя 
заняткі, якія праводзяцца 
ў трупах, аб’яднаных у па- 
токі, замяняюцца на сама- 
стойную кантраляваную 
работу. А матэрыялы для 
самастойнага засваення 
тэм, прадугледжаных ву- 
чэбнымі праграмамі, вы- 
сылаюцца студэнтам дэ-

альнасці, а не ў інтэрнэце.
Натуральна, навучаль- 

ны працэс арганізаваны 
такім чынам, каб у май- 
стэрнях збіралася невя- 
лікая колькасць студэн- 
таў, усе яны забяспечаны 
сродкамі аховы і антысеп- 
тыкамі, а выкладчыкі па- 
чал! больш практыкаваць 
кансультацыйныя формы 
навучання.

— Магу ўпэўнена за- 
значыць, што зніжэння 
якасці навучання ў нас на 
сёння не назіраецца, — 
кажа Міхаіл Баразна. — 
Мы адзначаем высоКі 
ўзровень падрыхтоўкі на- 
шых студэнтаў, якія пра- 
цягваюць працаваць над 
сваімі работамі.

Размеркаванне сту- 
дэнтаў, па словах рэктара 
Беларускай дзяржаўнай 
акадэміі мастацтваў, адбу
дзецца згодна з графікам.

Прычым, выпускнікі бу- 
дуць разбіты на невялікія 
падгрупы і для кожнага з 
іх прызначыцца асабісты 
час, у які ён зможа заві- 
таць у камісію па размер- 
каванні. Такім чынам, 
можна сказаць, што пра- 
цэдура размеркавання для 
студэнтаў будзе арганіза- 
вана па індывідуальным 
графіку.

— Што да абароны сва- 
іх работ выпускнікамі, 
дык да гэтага яшчэ багата 
часу; таму сёння студэнты 
рыхтуюцца, — кажа Міха- 
іл Баразна. — Іншая спра
ва, што, хутчэй за ўсё, мы 
абмяжуем прысутнасць 
людзей на гэтых абаронах: 
на іх будуць толькі самі 
студэнты, члены камісіі 
і выкладчыкі. А работы 
выпускнікоў па розных 
спецыяльнасцях пакажам 
шырокай грамадскасці 
крыху пазней у нашай вы- 
ставачнай зале.

Што да рэжыму пра
вядзення летняй экзаме- 
нацыйнай сесіі, дык на 
сёння гэтае пытанне, як і 
ў БДУКіМ, яшчэ прапра- 
цоўваецца.

I амаль пра тыя ж, пад- 
обныя захады, распавяла 
“К ” член Савета Рэспуб- 
лікі Нацыянальнага сходу 
Рэспублікі Беларусь, рэ- 
ктар Беларускай дзяржаў- 
най акадэміі музыкі Каця- 
рына Дулава.

— Размеркаванне сту- 
дэнтаў у нас ужо адбылося 
4 красавіка, — зазначыла 
Кацярына Мікалаеўна. — 
Як і іншыя ВНУ, сёння 
мы арганізавалі навуча- 
льны працэс у БДАМ з 
выкарыстаннем інфарма- 
цыйных тэхналогій, але, 
канечне, па творчых спе
цыяльнасцях зрабіць гэта 
вельмі складана, бо за- 
няткі ў аўдыторыях скла- 
даюць вельмі мала часу 
ў нашым практыка-ары- 
ентаваным навучанні. Але 
магу запэўніць, што аб- 
арона дыпломных работ 
пройдзе ў нас у штатным 
рэжыме.

Як бачна, кожная ВНУ 
краіны сутыкаецца сёння 
са сваімі складанасцямі 
падчас арганізацыі наву- 
чальнага працэсу ў перы- 
яд нестабільнага эпідэ- 
міялагічнага становішча. 
Але, нягледзячы на пэў- 
ныя нязручнасці, наву- 
чальны працэс ідзе сваім 
парадкам. Акрамя таго, 
як  было нядаўна аб’яўле- 
на, уступныя экзамены ў 
Беларускай дзяржаўнай 
акадэміі музыкі, Беларус
кай дзяржаўнай акадэміі 
мастацтваў і Беларускім 
дзяржаўным ўніверсітэ- 
це культуры і мастацтваў 
пройдуць па плане з 22 па 
30 ліпеня. Так што кара- 
навірус — каранавірусам, 
але вучыцца, як я ўжо ка- 
заў напачатку артыкула, 
усё адно трэба. Бо нават 
знакаміты грэчаскі ўрач 
Гіпакрат ведаў: vita brevis, 
ars longa.

К

Рэпарцёрскі марафон________

Мара “X”
і небяспечны паркур
Пра колішнюю сядзібу Хмараў у вёсцы Сёмка- 
ва, што зусім блізка ад МКАД, мне даводзілася 
пісаць ужо двойчы. Першы раз з аптымізмам —  
тады маёнтак, ад велічы якога засталіся адно 
ўспаміны, займеў дбайнага гаспадара ды пачаў 
адраджацца. Другі з трывогай —  калі той гаспа- 
дар па незалежных ад тэмы аховы спадчыны 
прычынах быў вымушаны пакінуць аб’ект, і ён 
ізноў стаў “нічыйным”. Але кожнага разу мой 
артыкул вянчала абнадзейваючае шматкроп’е. 
Пабываў там надоечы. Што ж змянілася за прамі- 
нулы час? Ды асабліва нічога. Ну, хіба яшчэ пару 
соцень цаглін выпала і з без таго ўжо павышчар- 
бленых муроў, збудаваных колісь знакамітым у 
нас архітэктарам Карла Спампані.
Лёс сядзібы дасюль няпэўны нават у перспек- 
тыве. А вось комплекс мер “першай медыцын- 
скай дапамогі”, які дазволіць лядашчым руінам 
дажыць да “светлай пары адраджэння”, спакваля 
(хай і не адразу) выпрацоўваецца. Што прыемна, 
робіцца гэта сумеснымі намаганнямі мясцовых 
уладаў і тых простых жыхароў Сёмкава, якім ха- 
целася б выходзіць на вечаровы шпацыр па “бе- 
ларускім Версалі”, а не па грамадскім сметніку.

Ілья СВІРЫН

КАБ НЕ ХАДЗІЦЬ 
МІЖПАРКАНАМІ

Дадамо на пачатку ка- 
ліўца містыкі — зразумела, 
чыста дзеля чьггацкай ува- 
гі. Гадоў восем таму падчас 
земляных працаў мінулыя 
гаспадары сядзібы выпад- 
кова знайшлі “прывітан- 
не” наўпрост ад апошняга 
мінскага ваяводы Адама 
Хмары — мемарыяльную 

шыльду з тэкстам на ла- 
ціне. I выявілася, што ён 

даволі песімістычны. Састарэлы шляхціч у танальнас- 
ці Эклезіяста папярэджваў: і людзей, і іх справы “за- 
хоплівае імклівы вір знікнення”.

Ёсць над чым паразважаць. Але верыць у сляпую 
волю лёсу — гэта не па-хрысціянску. Таму да справы. 
Пра слаўнае і багатае на драматычныя падзеі мінулае 
сядзібы можна пачытаць у нашых папярэдніх публіка- 
цыях—і не толькі ў іх. Зараз жа спусцімся на зямлю.

Што можна ўбачыць у Сёмкава? Вартыя жалю ру- 
іны палаца, закінугыя флігелі, болей за дзесяць гектар 
занядбаных паркаў і, у даважак, з паўтузіна размаітых 
пабудоваў ужо савецкіх часоў — таксама ў запусцен- 
ні. У тым ліку, і даволі вялікіх: колішняя спецшкола, 
інтэрнат... Культурнай каштоўнасці яны не ўяўля- 
юць, але пакуль іх тэхнічны стан напаверку здаецца 
памысным. На сённяшні час гэтыя будынкі вісяць на 
балансе ЖКГ Мінскага раёна. Пра тое, што там адбы- 
ваецца, пісалі мясцовыя жыхары ў сваёй петыцыі да 
рэспубліканскіх і муніцыпальныхуладаў: “ Тэрыторыя 
адкрытая для наведвальнікаў, не ахоўваецца. Летам 
2018 года дзеці на даху 3-павярховых будынкаў займаліся 
парку рам. За вясну—лета 2019 г. тэрыторыя ні аднаго 
разу не была абкошаная. Альтанка, узламаныя будынкі 
служаць месцам рэгулярных сходаў аматараў гарачых 
напояў і шумнага баўлення часу”.

Адпаведна, сядзіба — гэта цэлы комплекс. Што, 
з аднаго боку, дрэнна, паколькі для яго вяртання да 
жыцця патрэбныя шалёныя інвестыцыі. 3 другога — 
наадварот добра, бо інвестару будзе дзе разгарнуцца. I 
каб стварыць патрэбную інфраструктуру (гатэль, рэ- 
старан і гэтак далей), яму не спатрэбіцца будаваць на 
тэрыторыі помніка навадзелы, як гэта часта здараецца 
ў падобных выпадках. Можна прыхарошыць ды вы- 
карыстоўваць тое, што ўжо набудавана.

Чаму я адразу пра інвестара? На сённяшні дзень 
гістарычная частка гэтага комплексу знаходзіцца на 
балансе адцзела ідэалагічнай работы, культуры і па 
справах мсшадзі Мінрайвыканкама. На жаль, пад- 
азраю, што такі статус кво часовы. Бо варыянт пера- 
ўтварэння руін у нейкі прывабны культурны аб’екг 
выглядае сёння прыгожымі фантазіямі.

Заканчэнне — на старонцы 5.

Пліта з песімістычным 
пасланнем.

масавыя мерапрыемствы, 
запланаваныя месяц ці 
два таму, сёння таксама 
пераносяцца на іншы, бо
льш позні, тэрмін.

Напрыклад, на тым 
жа сайце БДУКіМ паве- 
дамляецца, што сёлетняя 
XLV выніковая навуковая 
канферэниыя студэнтаў, 
магістрантаў, аспірантаў 
“Нацыянальная культура 
вачыма маладых”, пры- 
свечаная 75-годдзю Пе- 
рамогі ў Вялікай Айчын- 
най вайне, пераносіцца 
на травень бягучага года. 
Канкрэтныя тэрміны і да- 
кладную дату правядзен-

туацыі, якад будзе склад- 
вацца ў Беларусі цягам на- 
ступных тыдняў і месяцаў.

СКУЛЬПТУРУ 
РОБЯЦЬ У РЭАЛЕ

Падобная сітуацыя і 
ў Беларускай дзяржаў- 
най акадэміі мастацтваў. 
Тут таксама на галоўным 
сайце ўстановы адукацыі 
вісіць інфармацыя пра 
тыя захады, што сёння 
прымаюцца кіраўніцтвам 
ВНУ: гаворка, у першую 
чаргу, пра абмежаванне 
наведвання інтэрнатаў і 
масавых мерапрыемстваў.

По оргаиизациЬнмым причинам

концерты.
запланированны е в залах 

Бел орусской го суда р стве нн о й  а ка д е м и и  м узы ки

в период 
с 16.03.2020 по 30.04.2020 

(включительно), переносятся.
О датах проведения 

будет сообщено дополнительно. 
Приносим свои извинения.

Администрация
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канатамі факультэтаў па 
электроннай пошце. Што 
да лекцыйных заняткаў 
для адной групы, дык 
яны праводзяцца анлайн 
з выкарыстаннем інфар- 
мацыйна-тэхнічных срод- 
каў.

Праўда, сітуацыя з на- 
ведваннем заняткаў тут 
крыху іншая, чым у БДУ- 
КіМ у сувязі са спецыфі- 
кай працы ўстановы ад- 
укацыі.

— Практычныя занят- 
кі сёння праводзяцца ў 
нас згодна раскладу, — 
адзначыў “К ” Міхаіл Ба
разна. — Справа ў тым, 
што калі семінары па агу- 
льнаадукацыйных ці тэ- 
арэтычных дысцыплінах 
накшталт “Гісторыі мас- 
тацтваў” мы яшчэ можам 
зладзіць у анлайн-фарма- 
це, дык усё астатняе пры- 
ходзіцца адпрацоўваць з 
наведваннем майстэрняў, 
бо ў нас, як вядома, пра- 
ктыка-арыентаванае на- 
вучанне. Іншымі словамі, 
скульптар павінен рабіць 
скульптуры, а мастак — 
маляваць карціны ў рэ-
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